论文

近50年东北地区温度降水变化特征分析

吉奇1,宋冀凤1,刘辉2

1.本溪市气象局 本溪117000; 2.东北师范大学城市与环境科学学院 长春130021

收稿日期 2006-1-26 修回日期 2006-4-20 网络版发布日期 接受日期

摘要 以东北三省为研究区,利用1951~2000年东北地区110个气象站的观测资料,采用小波分析方法,对近50 a温度、降水变化进行分析。结果表明:东北地区的年平均气温有15 a的周期变化,15 a周期变化中还有2~4 a短波动;降水分为多、少、多3个阶段;年平均气温以0.6℃/10 a的速率上升,春季气温上升最高,冬季次之;降水变化以0.27 mm/a的速率递减,其中春季降水略有增加,夏、秋季降水均为减少趋势。

关键词 <u>东北地区</u> <u>温度</u> <u>降水</u> <u>特征分析</u>

分类号

Characteristics of temperature and precipitation in Northeast China from 1951 to 2000

JI Qi SONG Jifeng LIU Hui

1.Benxi Meteorological Bureau; Benxi 117000; 2.College of Urban and EnvironmentalSciences; Northeast Normal University; changchun 130021

Abstract Based on the observational data of 110 meteorological stations from 1951 to 2000 in Northwest China, the changes of temperature and precipitation were analyzed with wavelet analysis. The results indicated that the change period of annual mean temperature was 15 years in Northeast China, which also had a short period with $2\sim4$ years. The precipitation in Northeast China during recent 50 years could be divided into three stages. The annual average temperature increased with an extent of 0.6 °C per ten years. The increase of temperature was highest in spring, followed in winter. The precipitation decreased with an extent of 0.27 mm per year. While the precipitation increased slightly in spring, it decreased in summer and autumn.

Key words Northeast China Temperature Precipitation Characteristics

DOI:

通讯作者

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ **PDF**(451KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- **▶参考文献**

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶复制索引
- ► Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

相关信息

▶ <u>本刊中 包含"东北地区"的</u> 相关文章

▶本文作者相关文章

- 吉奇
- 宋冀凤
- 刘辉